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1 PRESENTACIÓ 

 
El present informe, elaborat per la delegació andorrana a l’Assemblea Parlamentària de 
l’Organització per a la Seguretat i la Cooperació Europea (OSCE-PA), presenta els treballs 
realitzats, les qüestions tractades i les decisions preses en el decurs de les reunions mantingudes des 
del passat 1 de febrer 2019 fins al 29 de febrer del 2020. 

 
En aquests mesos de treball, la delegació andorrana ha participat a la 28ª Sessió Anual, celebrada a 
Luxemburg, sota el títol "El rol dels parlaments en l’impuls del desenvolupament sostenible per promoure la 
seguretat”, així com a la Sessió de tardor celebrada a Marràquesh del 4 al 6 d’octubre. Recentment 
també ha participat a la 19a Sessió d’hivern que ha tingut lloc a Viena els dies 20 i 21 de febrer de 
l’any en curs.  

 
Creada al 1975 amb el nom de Conferència sobre la seguretat i la cooperació a Europa (CSCE), 
l'OSCE-PA compta actualment amb 57 estats membres, entre països d’Europa, d’Àsia i del nord 
d’Amèrica. Tots els membres de l’OSCE tenen el mateix rang.  

 
Dins dels seus objectius, l’OSCE tracta la seguretat de manera global, ocupant-se, entre altres 
qüestions, de la diplomàcia preventiva en la gestió de conflictes, de la lluita contra el terrorisme i el 
crim organitzat, de la supervisió d’eleccions i de la seguretat econòmica i ambiental. Tot amb la 
finalitat de desenvolupar la democràcia i el respecte envers els drets humans arreu d’Europa, i 
promoure, així, la gestió pacífica de controvèrsies entre tots els seus membres. 
 
 
2 PRESÈNCIA DE LA DELEGACIÓ ANDORRANA DAVANT L'OSCE-PA_ 

2.1 19ª SESSIÓ D’HIVERN 

L’Assemblea Parlamentària de l’OSCE va celebrar la seva 19ª Reunió d’hivern els dies 20 i 21 de 

febrer del 2020, al Centre de congressos de Hofburg a Viena, on hi van participar 250 

parlamentaris, inclosos estats i socis per a la cooperació de l’OSCE.  La delegació andorrana va 

estar representada pel Sr. Ferran Costa (GPL), Cap de la Delegació; el Sr. Roger Padreny (GPS) i la 

Sra. Sandra Codina (GPD).  

i) Reunió de la Comissió Permanent 

La Sessió d’hivern va començar,  amb la reunió de la Comissió Permanent, presidida pel President, 

George Tsereteli (Geòrgia) el qual va presentar l’informe d’activitats corresponent a l’exercici 2019 

on va fer un exhaustiu repàs de les principals actuacions dutes a terme durant el darrer any, 

especialment centrades en la resolució de conflictes, enfortir la col·laboració amb la branca 

governamental de l’OSCE i millorar el treball de l’OSCE-PA per fer més efectiu i visible la feina 

que s’hi realitza.  
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En el seu informe, el President Tsereteli es va felicitar de la represa del diàleg entre els líders 
d’Ucraïna i la Federació Russa i els resultats de la recent cimera de Normandia realitzada a París. 
En aquest sentit va manifestar el  suport de l’OSCE-PA a un alto el foc complet, a l’intercanvi de 
detinguts i més mesures humanitàries així com de creació de confiança mútua per avançar en els 
esforços per restablir la pau i la integritat territorial d’Ucraïna a les parts orientals del país. 

Durant la reunió de la Comissió permanent, el tresorer, Peter Juel-Jensen (Dinamarca) va presentar 
l’informe de tresoreria on es va informar que es va tancar l’exercici amb un lleuger superàvit.  

De la seva banda, el Secretari General, Roberto Montella va destacar que en l’últim any hi hagut 
una major participació dels membres del Bureau que juntament amb el nomenament de 
representants especials han complementat, des d’una perspectiva operativa, el treball de les 
Comissions generals i han permès a l’Assemblea, generar interès i obtenir un ampli reconeixement 
pel que fa al valor afegit de la diplomàcia parlamentària. En aquest sentit, va posar com exemple  la 
signatura d’un Memoràndum d’entesa amb l’Oficina de les Nacions Unides per a la Lluita contra el 
Terrorisme.  

El Secretari General també va destacar l’excel·lent cooperació amb les estructures executives de 
l’OSCE. En aquest sentit va anunciar que es continuarà treballant amb la branca governamental 
amb sentit de responsabilitat col·lectiva i de manera no competitiva, per tal de maximitzar la 
resposta general de l’OSCE a l’àmplia gamma de reptes que comporta la regió de l’OSCE. També 
va anunciar que durant el mes d’agost organitzarà una trobada amb caps institucionals de l’OSCE 
per continuar ampliant vincles.  

D’altra banda, el Secretari General va exposar que actualment s’està fent diferents exploracions per 
mirar d’ampliar i fer més efectives les accions de l’OSCE-PA i va posar com exemple: un projecte 
per treballar més intensament a nivell parlamentari, inclòs amb les delegacions nacionals, sobre 
recomanacions posteriors, especialment en l’àmbit legislatiu. També s’està analitzant la possibilitat 
d’organitzar visites dels membres a les operacions de camp de l’OSCE per tal d’explorar com es 
podria aportar una contribució més forta al treball de l’OSCE sobre el terreny. 

El 2020 serà també un any rècord quant a les missions d’observació de les eleccions. Actualment 
n’hi ha previstes deu (entre les confirmades: Sèrbia, Macedònia del Nord, Bielorússia, Montenegro, 
Kirguizistan, Moldàvia, Geòrgia i Estats Units).  

El President del subcomitè encarregat d’analitzar el reglament de l’Assemblea Parlamentària, Peter 
Bowness va presentar a la Comissió Permanent dues propostes d’esmenes per modificar l’article 21 
que regula els anomenats “Supplementary Items” (qüestions addicionals). En el cas que es presentin 
dues propostes sobre un mateix objecte, i les parts no arribessin a un acord per formular un text 
consensuat, les dues propostes s’haurien de tramitar i seria la Comissió Permanent qui decidiria, en 
última instància, sempre i quan les propostes comptessin amb el suport de 2/3 parts.  

Abans de l’aprovació d’aquesta esmena, la proposta que es presentava en primer lloc era la que 
gaudia de prioritat en la seva tramitació, ara les dues propostes comptaran amb igualtat de 
condicions sempre i quan obtinguin el suport requerit i encara que no s’hi hagin presentat esmenes.  

El canvi proposat va rebre el suport de la Comissió Permanent  i entrarà doncs en aplicació a partir 
de la Sessió anual que tindrà lloc el proper mes de juliol a Vancouver.  
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Durant la reunió de la Comissió Permanent també es van presentar els informes elaborats pel 
Comitè ad-hoc de lluita contra el terrorisme; pel Comitè sobre migració així com els informes 
redactats pels representants especials.  

La Comissió Permanent també va aprovar el calendari per a les properes reunions, que tindran lloc 
durant l’any 2020:  

- Sessió Anual: 3-7 de juliol a Vancouver (Canadà) 
- Reunió de tardor: del 5- 7 d’octubre a San Marino  
- Reunió del Bureau: 2 de desembre a Tirana (Albània)  
 
ii) Sessió plenària 
 
Sessió Conjunta inaugural  
 
Amb posterioritat a la reunió de la Comissió permanent va tenir lloc la sessió conjunta de les tres 
comissions generals on els ponents van subratllar la importància de la cooperació multilateral i el 
diàleg inter-parlamentari per afrontar problemes comuns a la regió i garantir el compliment de les 
promeses contretes fa 30 anys en la fundació de l’OSCE.  
 
El president del Consell Nacional d’Àustria, Wolfgang Sobotka, va recordar que un dels pilars de 
l’OSCE és la dimensió humana. Els atacs a l'estat de dret i als drets humans són atacs a la societat 
mateixa, va dir, destacant el paper dels parlamentaris en la defensa dels valors de l'OSCE. 
 
“La diplomàcia parlamentària és una tendència creixent de la política exterior”, va dir Sobotka. “La reunió 
d’hivern dels parlamentaris de l’OSCE aquí a Viena és una oportunitat benvinguda per debatre els reptes actuals i 
buscar solucions. L'Assemblea Parlamentària de l'OSCE pot construir ponts entre l'Oest i l'Est i la regió 
mediterrània. Hauríem de fer un ús total de les eines de l’OSCE per ajudar a resoldre el conflicte a l’est 
d’Ucraïna”. 
 
El president de l'OSCE, George Tsereteli, va assenyalar que amb els avenços tecnològics i 
econòmics actuals i els nous nivells de connectivitat global, hi ha molt per optimitzar, però també 
hi ha diverses crisis, reptes i demandes de canvi. Va assegurar que les protestes i la inestabilitat 
política s'han convertit en distintius d'aquesta època. 
 
“Si els reptes són econòmics, mediambientals, polítics o relacionats amb la seguretat, ens conviden a complir les 
expectatives dels nostres ciutadans que demanen més que promeses i consignes de campanya. Per tant, hem de complir 
les seves expectatives mitjançant èxits concrets, inclosa una resolució pacífica dels conflictes de la zona de l’OSCE i 
normalitzar la vida de milions de persones afectades”. 
 
També va destacar la necessitat d’abordar qüestions com la corrupció, la migració, el control 
d’armes, el terrorisme, la intolerància i el canvi climàtic. 
 
En la sessió d’obertura en nom del president en funcions de l’OSCE, el viceministre d’Europa i 
Afers Exteriors d’Albània, Etjen Xhafaj, va assenyalar que l’Assemblea Parlamentària de l’OSCE té 
un paper privilegiat a l’interior de l’OSCE. 
 
“Com a funcionaris electes, no només teniu un paper, sinó una responsabilitat ajudant-nos a que el vostre govern 
tingui en compte els compromisos assumits.” 
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El secretari general de l'OSCE, Thomas Greminger, ha lloat les reunions de l'Assemblea 
Parlamentària. Greminger va exposar quatre propostes per fer front a aquests reptes: promoure 
enfocaments cooperatius i recuperar la confiança en institucions multilaterals efectives; ampliar 
l’espai de diàleg; aconseguir una resolució pacífica a la crisi a Ucraïna i als voltants, així com 
intensificar els esforços en mediació; i ampliar els partenariats i obrir noves vies de cooperació. 
 
iii)  Reunions de les Comissions generals 
 
El Comitè per a la Democràcia, els Drets Humans i les Qüestions Humanitàries va celebrar un 
debat sobre l’acció del multilateralisme i en concret sobre la cooperació en matèria de drets 
humans on hi va participar l’alta comissionada pels drets humans de les Nacions Unides,  Michelle 
Bahcelet així com el Director de l’oficina de l’OSCE per les institucions democràtiques i els drets 
humans (ODIHR), Ingibjörg Sólrún Gísladóttir. Michelle Bachelet va assenyalar que els treballs de 
l’OSCE  i l’ONU es complementen i es reforcen mútuament. En aquest sentit va assegurar que les 
dues organitzacions saben que és vital assegurar un seguiment acurat de l’impacte en els drets 
humans d’aquestes situacions i avançar en la protecció dels civils i dels detinguts, independentment 
de problemes polítics jurídics.         
 
De la seva banda, la ponent de la Comissió, Kari Henriksen (Noruèga) va presentar les idees 
principals de l’informe i proposta de resolució que presentarà al juliol durant la Sessió anual a 
Vancouver. La ponent va destacar quatre grans temes que pretén abordar: confiança, inclusió, 
protecció i legislació. Va subratllar que els nivells de responsabilitat per les violacions dels drets 
humans varien molt entre els països de l’OSCE i va fer una crida perquè els parlamentaris siguin els 
vigilants dels drets humans.  
 
De la seva banda, la Comissió d'Afers Econòmics, Ciència, Tecnologia i Medi Ambient va parlar 
sobre la seguretat econòmica i medi-ambiental. La Ponent de la Comissió, Elona Hoxha (Albània) 
va exposar les principals idees de l’informe i resolució que està preparant de cara a la sessió anual 
del juliol, entre les quals destaca la seguretat hídrica i energètica, les energies renovables, la 
connectivitat econòmica, la innovació, la tecnologia i la gestió de migracions lligades al canvi 
climàtic.   

Finalment va tenir lloc un debat especial sobre les incidències del canvi climàtic sobre la seguretat i 
el rol dels parlamentaris. Els parlamentaris van subratlla que els governs haurien de declarar l’estat 
d’emergència climàtica i redoblar els esforços per abordar el canvi climàtic amb el ràpid 
desenvolupament d’energia neta.  

Per part del Consell General, hi va intervenir el Cap de la Delegació andorrana, Ferran Costa 
(GPL) qui va explicar l’aprovació, l’any 2018, de la Llei 21/2018, del 13 de setembre, d’impuls de 
la  transició energètica i del  canvi climàtic on es fixaven objectius més ambiciosos que els fixats en 
l’Acord de París aprovat l’any 2015. També va ressaltar la recent aprovació de l’Acord de 
reconeixement de la crisi climàtica de l’Estat d’emergència climàtica i ecològica per unanimitat que 
també ha comptat amb la implicació dels joves “Friday for Future”. Andorra ha estat un dels 
primers països en aprovar-la. 

A nivell internacional, Ferran Costa va apel·lar a la necessitat de promoure la multilateralitat per 
lluitar conjuntament contra el canvi climàtic que ja ningú qüestiona. Per últim, va fer referència a la 
declaració aprovada per la Comissió de Hèlsinki per promoure l’aprovació de la declaració 
d’emergència climàtica als parlaments del món per lluitar contra el canvi climàtic que ha estat 
impulsada pels  joves parlamentaris d’estats membres de l’OSCE que van assistir al Seminari 
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organitzat també per l’OSCE que es va celebrar el proppassat mes de febrer a Washington i on hi 
van participar per part del Consell General els consellers Roger Padreny i Carles Sánchez (GPS).  
 
Durant la reunió del divendres, la Comissió d'Assumptes Polítics i de Seguretat va celebrar un 
debat sobre la resolució dels anomenats "conflictes perllongats": les eines i els mecanismes de 
l'OSCE. La Directora del Centre de prevenció de conflictes de l’OSCE, Tuula Yrjölä va descriure 
el conjunt  d’eines de l’OSCE per afrontar els reptes de seguretat que s’encavalquen amb 
l’actualitat. En aquest sentit va destacar l’enfocament sistemàtic i estructurat del Centre de 
prevenció de conflictes per recollir, analitzar i comunicar senyals d’alerta precoç i preparar les 
accions preventives adequades en resposta a les crisis.   
 
D’altra banda, el ponent Laurynas Kasciunas (Lituània) va presentar els principals ítems de 
l’informe i proposta de resolució que està preparant de cara a la Sessió anual del proper mes de 
juliol. Després de la seva intervenció es va produir un animat intercanvi d’opinions sobre la 
necessitat de resoldre el conflicte a l’est d’Ucraïna mitjançant la implementació dels acords de 
Minsk.  
 
iv) Sessió conjunta cloenda 
En la cloenda es van presentar diferents informes, entre ells l’informe de la representant especial de 
gènere de l’OSCE-PA, Hedy Fry així com els 4 informes derivats de les missions d’observació 
electorals realitzades des del juliol al desembre del 2019 a Ucraïna, Bielorússia, Uzbekistan i 
Azerbaidjan. En el seu informe, Hedy Fry va aplaudir els avenços i les millores significatives que 
van fer els països de l’OSCE en la recerca de la igualtat de gènere, tot i que va recordar que encara 
queden reptes importants per resoldre, en concret l’augment inquietant de la violència contra 
dones periodistes i polítiques.  
 
Duran la sessió conjunta de les tres comissions també es va celebrar un debat general relatiu a la 
lluita antisemita, la discriminació i la intolerància dins la regió de l’OSCE. Al debat hi va intervenir 
el President del Consell Nacional d’Àustria, Wolfgang Sobotka i el representant personal del 
President en funcions en matèria de lluita contra l’antisemitisme de l’OSCE, el rabí Andrew Baker. 
Durant el debat hi van intervenir una trentena de parlamentaris.   
 
2.2 28ª SESSIÓ ANUAL 

El rol dels parlaments en l’impuls del desenvolupament sostenible per promoure la seguretat ha 
estat el tema central de la 28a Sessió anual de l’Assemblea parlamentària de l’OSCE que es va 
celebrar a Luxemburg del 4 al 8 de juliol. La delegació andorrana estava integrada pel seu president,  
Ferran Costa (GPL), Roger Padreny (GPS) i Sandra Codina (GPD). 
 
i) Comissió Permanent 
 
La Comissió permanent es va reunir el dia 4 de juliol. El Sr. Ferran Costa en la seva qualitat de Cap 
de la Delegació va ser el representant del Consell General en dita reunió.  
En aquesta trobada es van tractar les següents qüestions: 
 
A/ Elecció del Secretari General  
Els membres presents en la reunió van escollir al Sr. Robert Montella com a Secretari General per 
45 vots a favor i 2 en contra. Aquest és el segon mandat de Roberto Montella com a Secretari 
General de l’OSCE-PA, càrrec al qual va accedir l’any 2016. El nou mandat, que s’iniciarà a partir 
del 2021, serà per 5 anys més.  
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B/ Punts addicionals 
Dels 18 punts addicionals presentats inicialment, només 16 han complert amb els requisits formals 
que marca el nou article 24 del Reglament de l’OSCE-PA. El punt addicional núm. 4, presentat per 
la Diputada del Canadà la Sra. Heidy Fry sobre la integració del gènere i la perspectiva de la 
joventut per combatre el canvi climàtic fou retirat. L’Assemblea, doncs, finalment va tractar 15 
punts addicionals, dels quals 2 van passar directament al plenari ja que no s’hi van presentar 
esmenes.  
 
C/ Informe del President  
El president de l’Assemblea parlamentària de l’OSCE, George Tsereteli (Geòrgia), va presentar 
l’informe anual amb el resum de les principals actuacions realitzades centrades en assolir els reptes 
més urgents que s’ha fixat l’OSCEPA, com ara abordar la radicalització i l’auge del terrorisme, la 
resolució de conflictes o la migració garantint el compromís d’aquesta organització pels drets 
humans, i fent un esforç per aconseguir la igualtat de gènere, fomentant la cooperació econòmica, 
ampliant les relacions internacionals i reformant l’Assemblea parlamentària per fer que el treball 
que s’hi realitza tingui més visibilitat. L’agenda de treball del President ha estat marcada per 
trobades periòdiques amb la branca governamental de l’OSCE per millorar-ne la coordinació i 
assegurar que els treballs d’ambdues es complementen. Un altre dels objectius de la feina realitzada 
pel President ha estat celebrar reunions de treball amb els membres del Bureau i del Secretariat 
internacional per introduir canvis al Reglament de l’OSCEPA per millorar-ne la visibilitat i 
l’eficàcia. 
 
D/Pressupost 2019-2020 
La tresorera, Sra. Doris Barnet va ser l’encarregada de presentar el projecte de pressupost que 
preveu un increment de 186.499€. Aquest increment es destinarà a invertir en més mitjans per 
donar visibilitat a les activitats que realitza l’OSCE-PA, en recursos humans i en la preparació de la 
propera Assemblea anual que tindrà lloc a Vancouver (Canadà). El projecte de pressupost també 
preveu un descens de les despeses administratives de 44.000€. 
El pressupost total de 3.642.999€ fou aprovat per assentiment. La quota que haurà de pagar el 
Consell General és de 4.554€,  un increment de 235€ respecte l’any anterior. 
 
E/ El Secretari General de l'OSCE-PA, Roberto Montella, va presentar el seu informe d’activitats. 
En el seu informe, Montella va destacar que en l’últim any s’han enviat 250 observadors dins l’àrea 
de l’OSCE per supervisar fins a 11 processos electorals. L’observació de les eleccions continua sent 
una activitat emblemàtica per l’assemblea i en aquest sentit Montella va manifestar la seva intenció 
de reforçar el Departament d’eleccions de l’OSCE amb recursos addicionals per afrontar les 
creixents activitats en aquest sector.  
En l’informe també s’agraeix, entre d’altres, la tasca realitzada pel Vicepresident Lord Peter 
Bowness per millorar els procediments i l'eficiència dels treballs de l'assemblea. En aquest sentit es 
va felicitar de la nova pàgina web i l’APP creada amb l’objectiu de millorar i facilitar l’accés a tota la 
documentació que genera l’OSCE-PA durant les seves reunions. Aquestes actuacions s’integren 
dins l’estratègia de mitjans de comunicació per millorar la difusió i, en última instància, l’impacte 
real del treball realitzat per l’OSCE-PA.  
Per últim Montella es va felicitar de la millora de les comunicacions amb la branca governamental 
de l’OSCEPA que es veu reflectida en l’augment d’esdeveniment i reunions de treball que 
s’organitzen conjuntament.    
 
F/ Properes reunions  

- Reunió de tardor a Marrakech (4-6 d’octubre 2019) 
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- 29a Sessió anual a Vancouver (3-7 de juliol 2020) 
- Reunió de tardor (per confirmar dates i lloc)  

 
ii)  Assemblea: Sessió inaugural i aprovació de punts addicionals 
 
El rol dels parlaments en l’impuls del desenvolupament sostenible per promoure la seguretat va ser 
el tema central de la 28a sessió anual de l’Assemblea parlamentària de l’OSCE. La sessió inaugural 
va tenir lloc el dia 4 i la delegació del Consell General va estar integrada per: Ferran Costa (GPL) 
com a Cap de delegació; Roger Padreny (GPS) com a membre titular i Sandra Codina (GPD) com 
a membre suplent.  
 
El President de l’OSCE-PA, George Tsereteli (Geòrgia), va assenyalar que fa més de quaranta anys 
que el document fundacional de l’OSCE, l’Acta Final d’Hèlsinki, va demanar millorar el paper de 
les Nacions Unides per reforçar la pau internacional i promoure solucions als problemes 
internacionals. En aquest sentit un dels objectius històrics de desenvolupament de les Nacions 
Unides sobre la sostenibilitat és especialment rellevant per al tema d’aquesta Sessió anual: "Els 
objectius, que tots vostès coneixen molt bé, es basen en cinc pilars: la gent, el planeta, la prosperitat, la pau i les 
associacions. Les cinc prioritats es troben al centre de les principals activitats de la nostra organització. L’OSCE 
està contribuint, però hem de fer més. Podem utilitzar el potencial dels nostres 57 Estats participants, els nostres 
socis i les nostres missions sobre el terreny per mantenir els objectius de desenvolupament al capdavant de l’agenda ", 
va dir. 
El President de l’Assemblea parlamentària va lamentar, però, que molts governs deixin de banda 
les seves responsabilitats violant  acords internacionals amb impunitat. A mesura que es van 
consolidant els reptes globals, sorgeixen noves amenaces, i va posar com a exemple les tensions 
actuals amb l'Iran i el canvi climàtic. 
 
El president de la Cambra de diputats de Luxemburg, Fernand Etgen va assenyalar que en temps 
de canvi climàtic, problemes energètics i escassetat de recursos naturals, el desenvolupament 
sostenible s'ha convertit en un factor clau per promoure la seguretat. “El nostre objectiu no és tutelar el 
desenvolupament sostenible”, va subratllar “però volem plantejar la idea que podem evitar conflictes en el futur si 
prenem els nostres objectius de desenvolupament sostenible de debò”. També va afegir que atès que aquests 
reptes tenen un caràcter transnacional, les organitzacions internacionals de seguretat, com l'OSCE, 
han de reforçar-se.  
 
Xavier Bettel, primer ministre de Luxemburg, va parlar sobre l'estat de dret com a part de l'essència 
del que significa ser europeu. Va posar èmfasi en la importància dels drets humans i la necessitat 
que els parlamentaris promoguin el respecte per a la diversitat en tots els seus països. En aquest 
sentit va dir que “la pau sempre és com un prat fèrtil que perdrem si no el protegim. Mai oblidem la nostra 
història i aprenguem dels nostres errors.” 
 
A la sessió inaugural també va intervenir un dels membres fundadors de l’Assemblea quan es va 
crear fa 28 anys, el congressista Steny Hoyer dels Estats Units que va parlar sobre la necessitat 
d’afavorir les institucions multilaterals per protegir la democràcia i la importància dels legisladors 
per liderar l’esforç per demostrar la capacitat de les democràcies d’oferir una vida millor per als 
seus ciutadans. En aquest sentit va afirmar que “l'èxit d'aquesta assemblea –i, de fet, l'èxit de la 
democràcia- no dependrà del que vam fer l’any 1991, sinó del que farem avui i en els propers anys”, “dependrà de si 
els representants elegits demostren que les institucions representatives funcionen o si el govern de i per a la gent es 
transforma en el govern pels pocs poderosos”. La millor manera de combatre les forces antidemocràtiques 
tant des de dins com des de fora és demostrar que la democràcia funciona i restableix la fe en el 
govern electoral, va dir. 
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Després dels discursos inaugurals el plenari va adoptar 2 punts addicionals als quals no s’hi havia 
presentat esmenes: un d’ells relatiu al paper de la societat civil-individus i organitzacions no 
governamentals -en la realització dels objectius de l'OSCE, impulsat per la delegació dels Estats 
Units; i un segon relatiu al paper dels Parlaments nacionals en la prevenció i la lluita contra la 
corrupció en l'àrea de l'OSCE, impulsat conjuntament per les delegacions de Xipre i Suècia. 
 

iii) Reunions de les Comissions Generals 

L'OSCE-PA va organitzar els seus treballs en 3 comissions. En la 28ª Sessió anual, la participació 
andorrana es va distribuir de la següent manera: 
 

- Comissió 1 (d'Afers Polítics i de Seguretat): representada pel Sr. Ferran Costa 

- Comissió 2 (d'Afers Econòmics, Ciència, Tecnologia i Medi Ambient): representada pel Sr. 
Roger Padreny i la Sra. Sandra Codina 

- Comissió 3 (de Democràcia, de Drets Humans i de Qüestions Humanitàries): representada 
pels Srs. Ferran Costa, Roger Padreny i la Sra. Sandra Codina. 

 

A/ Comissió I (Afers polítics i de seguretat) 

La Comissió I, presidida pel diputat suís, Filippo Lombardi (Suïssa), va treballar sobre l’informe 

presentat pel ponent, Alan Farrell (Irlanda) així com la resolució que aquest va proposar.  

La Comissió va aprovar un resolució on es demana el retorn segur i digne de les persones 

desplaçades i refugiades des de les zones de conflicte als seus llocs d’origen, insta els estats 

participants a firmar el tractat sobre la prohibició de les armes nuclears de 2017; i demana als 

parlaments i als governs que responguin amb eficàcia als desafiaments que planteja el retorn i la 

reubicació de terroristes estrangers amb mesures com l’intercanvi d’informació, la promoció d’una 

educació inclusiva i serveis socials especialitzats per combatre l’expansió de l’extremisme violent. 

La Comissió d’Afers Polítics i de Seguretat també va adoptar 5 punts addicionals relatius, entre 

d’altres, als reptes relacionats amb la devolució i la reubicació de combatents terroristes estrangers, 

impulsat per la delegació grega; la seguretat energètica dins l’àrea de l’OSCE impulsada per 

Lituània; o bones pràctiques dels estats en relació a les empreses militars i de seguretat privades, 

impulsada per Suïssa. 

La Comissió també va escollir per aclamació al Sr. Costel Naculai Dunava (Romania) com a 

vicepresident. El ponent escollit per preparar l’informe per al proper període de sessions fou el Sr. 

Laurynas Kasciunas de Lituània. Filippo Lombardi (Suïssa) tornarà a presidir la Comissió.  

B/ Comissió II (Economia, ciència, tecnologia i medi ambient) 

La Comissió II, presidida per la Sra. Nilza Sena (Portugal) va treballar l’informe elaborat per la 

ponent, Sra. Elona Hoxha Gjebrea (Albània) així com les esmenes presentades al projecte de 

resolució presentat.  

La Comissió d’Afers Econòmics, Ciència, Tecnologia i Medi Ambient va adoptar una resolució on 

es recomana als parlaments dels estats membres que desenvolupin una legislació específica per 
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prevenir i combatre la corrupció, i eliminar així el principal obstacle que impedeix el 

desenvolupament sostenible. Igualment es demana als parlaments participants que actualitzin la 

seva legislació nacional en els camps de la ciència i la tecnologia amb l’objectiu de resoldre les 

repercussions negatives del canvi climàtic en el medi ambient. 

La Comissió d’Afers Econòmics, Ciència, Tecnologia i Medi Ambient va aprovar 4 punts 

addicionals, entre d’altres, relatius a la integració de perspectives de gènere i dels joves en els 

esforços per a la lluita contra el canvi climàtic impulsat per Canadà, la digitalització com un 

avantatge per promoure polítiques de gènere presentat per Sèrbia o la promoció de la seguretat 

energètica per garantir l’accés a l’energia renovable, també presentat per la delegació de Canadà. 

La Comissió va escollir a la diputada Sofio Katsarava (Geòrgia) com a nova presidenta de la 

Comissió. Elona Hoxha Gjebrea d’Albània serà la nova ponent per al nou període de sessions.  

C/ Comissió III (Democràcia, drets humans i qüestions humanitàries) 

La Comissió III, presidida per la diputada de Suïssa,  Margareta Kiener Nellen va treballar 

l’informe elaborat pel ponent, Kyriakos Hadjiyianni de Xipre així com les esmenes presentades al 

Projecte de resolució.  

La Comissió per a la Democràcia, els Drets Humans i qüestions humanitàries insta els parlaments 

dels estats membres, mitjançant la resolució adoptada, que impulsin la recopilació d’estadístiques 

relatives a qualsevol forma de violència de gènere, inclòs el ciber-abús. La resolució també demana 

que els parlaments participants modifiquin la seva legislació per deixar clar que el sexe sense 

consentiment és violació en tots els casos amb independència que s’hagi utilitzat la violència física. 

La comissió també va adoptar 3 punts addicionals relatius, entre d’altres, a les cures neonatals com 

un objectiu de desenvolupament social impulsat per la delegació d’Itàlia, o l’educació dels escolars 

com a mitjà per evitar el tràfic d’éssers humans, presentada per la delegació d’Estats Units.  

Per contra, la Comissió va rebutjar, després d’un intens debat, el punt addicional presentat per la 

delegació russa per combatre la xenofòbia, els nacionalismes agressius i contra la intolerància. 

La Comissió va escollir a Kyriakos Kyriakou Hadjiyianni de Xipre com a nou President, a Michael 

Georg Link (Alemania) com a vicepresident i a la Susana Amador (Portugal) com a nova ponent 

per al proper període de sessions.  

iv) Sessió plenària 

Els discursos de la presidència de torn de l'OSCE, el Secretari general de l'OSCE i el President de 

l'Assemblea Parlamentària del Consell d'Europa (PACE) van posar èmfasi en l'important paper que 

tenen els parlamentaris en l'aplicació de compromisos internacionals, inclosos els que figuren a 

l'Agenda de les Nacions Unides per l’any 2030 per al desenvolupament sostenible i els seus 17 

objectius de desenvolupament sostenible. 

El President en exercici de l'OSCE i Ministre eslovac de relacions exteriors, Miroslav Lajcak, va 

vincular l'enfocament dels Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS) de l'ONU amb el 
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model de seguretat integral desenvolupat per l'OSCE, segons ell l’Acta final de Helsinki de 1975 va 

establir les bases per a l'agenda del desenvolupament sostenible: 

“Avui dia, l'OSCE, a través de les seves operacions sobre el terreny, les seves institucions autònomes i la seva 

secretaria, continua sent activa tant en països estables com en contextos de conflicte. Té la seva pròpia experiència, la 

seva pròpia caixa d'eines de prevenció, el seu propi coneixement local”, va dir. “I, crec, que pot contribuir de manera 

única a la consecució dels Objectius de Desenvolupament Sostenible”. 

El Secretari general de l'OSCE, Thomas Greminger, va demanar un major impuls a l'agenda del 

desenvolupament sostenible. Els parlamentaris poden contribuir de manera concreta a aquest 

procés mitjançant l'adopció de lleis, l'assignació de recursos financers i el control dels governs, així 

com la sensibilització i l'exercici del lideratge, va dir. “Veig el vostre manifest interès pel tema d'avui com a 

estímul per dur a terme una avaluació més sistemàtica de com l'OSCE contribueix a la implementació dels ODS”, 

va dir Greminger.  

El Secretari general va apuntar altres prioritats de l'OSCE, incloent-hi la crisi a Ucraïna, la seguretat 

cibernètica i el canvi climàtic. El seu major desafiament com a secretari general és crear un sentit 

més fort del propòsit comú entre els estats participants. “L’OSCE té el potencial de ser el fòrum per a un 

diàleg diplomàtic significatiu entre Orient i Occident”, va assenyalar Greminger i va instar el suport de l’AP 

en aquest sentit. 

La Presidenta de l'Assemblea parlamentària del Consell d’Europa, Liliane Maury Pasquier, va parlar 

sobre qüestions de preocupació comuna entre l'OSCE i el Consell d'Europa, i va assenyalar que 

ambdues organitzacions es basen en valors que es troben dins la Convenció Europea de Drets 

Humans i a l'Acta Final de Hèlsinki i que es dediquen a establir l'estat de dret. En una època en què 

el multilateralisme és cada vegada més desafiant, va dir, no s’ha de subestimar la importància del 

paper que juguen les assemblees del Consell d’Europa i de l’OSCE en la promoció de normes 

internacionals i de desenvolupament sostenible. La implementació dels ODS és un procés on els 

parlamentaris han de tenir un paper central. 

A continuació dels discursos els membres de l'OSCE PA van aprovar una qüestió addicional 

presentada per la parlamentària belga Nahima Lanjri, sobre “polítiques migratòries efectives basades en la 

promoció de societats obertes i garantir un retorn digne de les persones emigrants” on s’insta els països de 

l'OSCE a adoptar polítiques de retorn humà. 

v) Declaració de Luxemburg 

Finalment el plenari va aprovar la declaració de Luxemburg  per 94 vots a favor, 7 en contra i  11 

abstencions. 

La Declaració posa l'accent en el compromís dels membres de l’Assemblea parlamentària de 

l’OSCE d'aplicar l'Agenda de Desenvolupament Sostenible de les Nacions Unides per al 2030 i els 

seus 17 Objectius de Desenvolupament Sostenible. Insta els parlaments i els governs dels països de 

l'OSCE a ratificar  l'Acord de París de 2015 sobre el canvi climàtic i complir les seves obligacions 

de limitar les emissions de gasos d'efecte hivernacle. La declaració es felicita de l'adopció del Pacte 

Mundial per a les Migracions Segures, Ordenades i Regulars i el Pacte Mundial per als Refugiats. 
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La Declaració també reconeix el paper essencial dels parlaments per avançar en el 

desenvolupament i la seguretat sostenibles mitjançant l'adopció de la legislació pertinent, la 

supervisió, la ratificació de tractats, l'aprovació de pressupostos i la priorització de la necessitat de 

complir els compromisos internacionals, desenvolupar una legislació amb l'objectiu de combatre la 

corrupció, millorar la gestió de la migració i combatre el crim organitzat. 

El document demana als països de l'OSCE que facin promoció i protecció dels drets humans al 

centre de les seves agendes de política nacional i exterior i anima els governs, els parlaments, els 

òrgans judicials i les institucions nacionals de drets humans a sol·licitar que l’oficina de l'OSCE per 

a la unió democràtica, les institucions i els drets humans elaborin revisions legals de lleis i projectes 

de llei per garantir el compliment dels compromisos de l'OSCE. 

La Declaració demana als parlaments i governs que responguin amb eficàcia als reptes derivats del 

retorn i del trasllat de combatents terroristes, fins i tot desenvolupant respostes sensibles al gènere i 

a l'edat que reflecteixin els rols diferents de les dones i nens. 

Es recomana que els preus de carboni siguin responsables dels danys mediambientals derivats de 

les emissions de CO2 i que aprofitin els incentius econòmics per avançar cap a una energia neta. 

La Declaració també anima els líders d'Armènia i Azerbaidjan a intensificar el seu diàleg en el 

context de la mediació liderada pels copresidents del grup de Minsk de l'OSCE i prendre "mesures 

concretes i tangibles per aconseguir una solució pacífica al conflicte de Nagorno-Karabakh" 

Exhorta també la cessació de les hostilitats a l'est d'Ucraïna, la Declaració demana la retirada 

completa de les armes de gran calibre per ambdues parts, la fi immediata de l'ús de mines terrestres 

i una major inversió en esforços per retirar les mines així com la desocupació de la República 

Autònoma de Crimea i de la ciutat de Sebastopol, la retirada de les forces militars russes del 

territori ucraïnès i un acord global basat en la plena aplicació dels acords de Minsk, en particular les 

obligacions derivades dels acords de Minsk que la Federació de Rússia no han complert.  

La “Declaració de Luxemburg” que inclou les resolucions adoptades per l’Assemblea 

Parlamentària de l’OSCE  figura com a Annex d’aquest informe.  

vi) Eleccions 
 

A/ Elecció del President/-a de l’OSCE-PA 
 
Els parlamentaris assistents van re-elegir al diputat georgià, Georges Tsereteli, com a President de 
l’OSCE-PA. 
 
B/Elecció dels Vicepresidents i tresorer de l’OSCE-PA 
 
Durant la sessió anual també es van elegir els Vicepresidents següents: Nilza de Sena (Portugal); 
Victor Paul Dobre (Romania) i Azay Guliyev (Azerbadjan).  
Com a tresorer fou escollit Peter Juel-Jensen de Dinamarca.  
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vii) Altres 
Durant la Sessió anual també es van presentar altres informes com ara el que va presentar el 
representant especial sobre l’Àrtic; o els que van presentar les comissions ad hoc contra el 
terrorisme i immigració. D’altra banda, també es va informar sobre les diferents missions 
d’observació electoral realitzades.  
 

viii) Gènere 
La representant especial de les qüestions de gènere, la diputada del Canadà Hedy Fry va presentar 
l’informe balanç. En aquest sentit la delegació del Consell General va participar en el dinar de 
treball organitzat justament per la Sra. Fry on es va abordar la dificultat perquè dones joves 
participin activament en la vida política. Els assistents van exposar les principals línies de treball 
que apliquen els seus estats, en el cas d’Andorra es va exposar el projecte del Consell General dels 
Joves com a principal iniciativa per promoure la participació dels joves en el món polític.  

 
2.3  18ª REUNIÓ DE TARDOR         

A la Sessió de tardor celebrada a Marràqueix del 4 al 6 d’octubre hi van assistir més de 300 

participants, entre ells 190 parlamentaris, de 50 països membres. La Delegació andorrana estava 

formada per Ferran Costa (GPL), en qualitat de Cap de la Delegació, Roger Padreny (GPS) i 

Sandra Codina (GPD).  

Aquesta és la primera vegada que l'OSCE PA celebra una reunió en un estat soci per a la 

cooperació i la primera vegada que aquesta Assemblea es reuneix a l’Àfrica. 

La promoció de la seguretat dins la regió euro-mediterrània i el rol de l’OSCE i dels seus socis va 

ser el tema escollit per aquesta edició.   

i) Fòrum del Mediterrani 

La Sessió de tardor  va començar el divendres 4 d’octubre amb la reunió del Fòrum del 

Mediterrani, presidit pel Vicepresident i Representant especial de la missió al Mediterrani de 

l’OSCE-PA, Pascal Allizard (França). El Fòrum, que aquest any celebra el seu 25è aniversari, va 

comptar amb la participació de les delegacions parlamentàries dels diferents socis per a la 

cooperació de l’OSCE, inclosos Algèria, Egipte, Jordània i Marroc.  

El Fòrum també va comptar amb la participació del Sr. Makis Voridis, Ministre grec de 

Desenvolupament Rural i Alimentació així com de l'Ambaixador Sr. Igli Hasani, President del 

Grup de Contacte de l’OSCE amb els socis mediterranis per a la cooperació. 

El Fòrum Mediterrani es va reunir sota el tema "Models de cooperació nord-sud i connectivitat econòmica de 

la regió mediterrània en un món globalitzat". 

ii) Sessió d’obertura 

La sessió inaugural va servir per fer una crida a una major cooperació entre el nord i el sud, així 
com l'est i l'oest. La seguretat a Europa i la seguretat a la regió mediterrània s’han de reforçar, però 
per fer-ho és necessari un fort compromís multilateral. En aquest sentit, el president de l’OSCE-
PA, Georges Tsereteli (Geòrgia), va assenyalar que amb el 30è aniversari de la caiguda del mur de 
Berlín el mes que ve, s’hauria d’apreciar la importància històrica del procés d’Hèlsinki dels anys 70 
per acabar amb la guerra freda. 
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“Junts hem de basar-nos en el treball dels nostres predecessors que van lluitar pels principis d’aquesta organització. 
No podem deixar que aquests principis fracassin durant el nostre mandat. És la nostra responsabilitat fer reviure 
l’esperit de solidaritat que va provocar la caiguda del mur de Berlín ”, va dir. 
 
Processos similars han tingut lloc a l'Àfrica, amb diversos projectes que intenten construir un 
consens polític per preservar la independència i la unitat africana en l'era post-colonial.  

 
En la sessió inaugural també hi va intervenir el Sr. Hakim Benchamach, President de la Cambra de 
consellers del Regne del Marroc que va subratllar que els països mediterranis es troben davant de 
reptes comuns, entre els quals hi ha l’amenaça del terrorisme i el discurs d’odi. 
 
"La pregunta que ens hem de plantejar és fins a quin punt podem obtenir resultats significatius sense desarmar grups 

terroristes implicats en conflictes i rivalitats geopolítiques", va dir Benchamach. També va destacar el vincle 

entre el terrorisme i la globalització, va posar en qüestió l'estratègia geopolítica del "caos creatiu", i  

va subratllar la importància de que tots els països treballin junts. 

iii) Conferències parlamentàries  

Sessió 1: L’OSCE i la cooperació regional africana per a la innovació i l’intercanvi de bones 

pràctiques 

La primera Sessió, presidida pel Vicepresident de l’OSCE-PA, Roger Wicker (Estats Units) va 

tractar sobre l’OSCE i la cooperació regional africana per a la innovació i l’intercanvi de bones 

pràctiques. Els participants van ressaltar que amb un enfocament integral de la seguretat, l’OSCE 

pot jugar un paper valuós per enfortir el diàleg amb els socis regionals sobre qüestions comunes. 

La ponent principal de la sessió fou la Sra. Mbarka Bouaida, Presidenta de la regió de Guelmim-

Oued Noun, al Marroc. Durant la seva intervenció va exposar els principals desenvolupaments que 

s’han donat recentment al Marroc i, especialment enquesta regió del nord d’Àfrica, en l’àmbit 

econòmic i social. Com a primera dona elegida com a líder regional marroquina, durant el debat 

també es van discutir temes relacionats amb el gènere. La recent Constitució marroquina ja 

reconeix la paritat de gènere i, a nivell parlamentari, hi ha fixada una quota d’1/3 dins dels òrgans 

de presa de decisions. En aquest sentit, però, es va insistir en que cal una igualtat del 50%, ja que la 

igualtat no s’ha d’entendre com un luxe sinó com un “must”.  

Bouaida també va explicar que el Marroc ha invertit molt en polítiques per empoderar a les dones, 

per millorar la seva qualitat de vida, tot i que va reconèixer que calia continuar  treballant 

especialment en l’àmbit educatiu. La ponent va vincular directament el fet que les dones tinguin 

poder econòmic i social amb els moviments migratoris.  

Sessió 2: La regió euro-mediterrània i els reptes sorgits arrel del canvi climàtic: el 

desenvolupament econòmic i la migració per causes medio-ambientals 

Va presidir la sessió la Vicepresidenta de l’OSCE-PA, Sra. Nilza de Sena (Portugal), la qual va 

assenyalar que el creixement econòmic, el desenvolupament sostenible i la protecció ambiental es 

reforcen mútuament. 
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El Sr. Moustapha Cisse Lo, President del Parlament de la Comunitat econòmica dels Estats de 

l’Àfrica de l’oest (CEDEAO), va descriure les dramàtiques conseqüències del canvi climàtic i va 

destacar la necessitat urgent de posar en pràctica l’acord de París. Va parlar sobre el canvi climàtic 

com un repte important per a l’Àfrica, remarcant que agreuja els problemes existents de la regió, 

com ara la manca de bon govern, la mala gestió de l’aigua i els moviments migratoris massius. 

La Sra. Teresa Botella, de l’Organització Internacional per a les Migracions, va posar de manifest 

els vincles entre el canvi climàtic, la migració i la seguretat humana, destacant diversos factors de 

vulnerabilitat, com ara el gènere i la pobresa. Va dir que l'OIM treballa en tres nivells: solucions per 

a que  la gent es quedi, solucions per a les persones que es troben en moviment i, finalment, 

solucions de futur per les persones que migraran, per exemple buscar camins legals per garantir la 

seguretat d’aquests immigrants. 

El Sr. Ralf Ernst, Coordinador adjunt de les activitats econòmiques i ambientals de l’OSCE 
(OCEEA), va dir que el canvi climàtic és un multiplicador d’amenaces, afectant la seguretat de 

l’aigua, el clima extrem i les economies que el pertorben. L’OSCE s’està implicant en aquest tema, 

formant els agents clau que treballen en l’impacte del canvi climàtic en la seguretat, i va suggerir 

diverses vies per a una cooperació més profunda entre l’OCEEA i l’Assemblea parlamentària. 

A la discussió, els membres van plantejar punts relacionats amb el model de seguretat integral de 

l'OSCE, remarcant que el canvi climàtic afecta les tres dimensions de la seguretat: la política-

militar, l’econòmica-ambiental i la dimensió humana. 

Sessió 3: La lluita contra la intolerància i la discriminació basades en la religió o les 

creences 

En aquest cas la Sessió fou presidida per la Vicepresidenta de l’OSCE, Sra. Kari Henriksen 

(Noruega). Durant la conferència va intervenir el Sr. Mohamed Belkebir, Director del centre 

d'estudi i recerca de valors prop de la Rabita Mohammadia de la Ulama marroquina.  

El Sr. Mohamed Belkebir va explicar que l’objectiu del centre que dirigeix és intentar contrarestar 

les narracions radicals i l’extremisme religiós demostrant que la ideologia extremista no es basa en 

versos de l’Alcorà i fent èmfasi en el significat real de les ensenyances islàmiques. 

El Representant especial de l’OSCE per a la lluita contra la intolerància i la discriminació en contra 

dels musulmans, Mehmet Paçaci va discutir la tasca de la Presidència eslovaca de l’OSCE en el 

desenvolupament d’un enfocament integral per combatre els delictes d’odi i altres formes 

d’intolerància. El discurs discriminatori que es va fer més evident després dels atemptats del 11-S a 

Nova York, es manifesta ara amb actes més violents i amb una intolerància més greu contra els 

musulmans. 

Durant la discussió, els parlamentaris van recordar la importància de manifestar de manera pro 

activa la intolerància i el poder de l'educació per contribuir al respecte i a la lluita contra la 

intolerància. 
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iv) Comissió permanent 

A la reunió de la Comissió Permanent  es van tractar diferents qüestions d’actualitat política, entre 

elles la situació de Tunísia, Xipre o el conflicte de Nagorno-Karabakh.  

El recentment nomenat tresorer, Sr. Peter Juel-Jensen (Dinamarca), va informar a la Comissió 

Permanent sobre les finances i els esforços de l'Assemblea per racionalitzar i millorar els serveis 

prestats pel Secretariat Internacional als membres de l'Assemblea. 

En relació a la Sub-Comissió sobre el Reglament, el seu president, Sr. Lord Peter Bowness va 

informar que s’estan estudiant algunes modificacions del Reglament de l’OSCE-PA en el sentit 

d’especificar que una qüestió addicional necessita el suport de dues terceres parts dels vots per ser 

aprovada. També va proposar de distribuir els informes que s’exposen en les reunions de manera 

prèvia, d’aquesta manera els parlamentaris ja hi podran treballar de manera prèvia. En relació a la 

declaració que aprova l’Assemblea anual, va informar que s’està estudiant la possibilitat de realitzar 

un informe de caire més executiu per donar més publicitat i rellevància a la declaració.  

Finalment va informar que s’està estudiant la possibilitat de que les tres comissions permanents es 

puguin reunir també durant la reunió de tardor. Per últim també es va plantejar la possibilitat de 

que el Bureau tingui més pes a l’hora de nomenar els càrrecs de l’Assemblea.  

Els representants especials de l'OSCE van informar a la Comissió Permanent de les seves activitats 

i plans, especialment en relació a una millor implicació de l’Assemblea de l'OSCE en temes de 

l'Àrtic, la participació de la societat civil i la lluita contra la corrupció.  

El Comitè Ad hoc sobre migracions es va reunir abans de la reunió de la Comissió permanent per 

debatre qüestions relacionades amb la política migratòria marroquina, el retorn i la reintegració de 

immigrants als seus països d’origen.  

El Comitè ad hoc per a la lluita contra el terrorisme es va reunir divendres per discutir el paper de 

l'Assemblea parlamentària en la lluita contra el terrorisme, incloent un projecte per promoure 

l'adopció i la implementació a nivell nacional d'obligacions derivades de la Resolució 2396 del 

Consell de Seguretat de les Nacions Unides sobre seguretat fronterera i intercanvi d'informació.  

El secretari general Montella va mostrar la seva satisfacció pel resultat productiu i reeixit de la 

reunió: “Em de fer ús de totes les formes de cooperació per reviure el multilateralisme efectiu, per fer front a les 

amenaces comunes i per beneficiar-se de les oportunitats comunes”. En aquest sentit va informar que 

l’Assemblea parlamentària seguirà compromesa amb aquesta qüestió.  

v) Conclusions del President de l’OSCE-PA, Sr. George Tseretelli 

Les iniciatives següents, abordades en el context de la 18a reunió de tardor a Marràqueix regiran les 

activitats de l'OSCE relacionades amb els afers mediterrani en els propers anys: 

- Continuar amb la pràctica de tenir un Representant especial per als afers mediterranis, exercint 

com a enviat especial del President i punt focal per a les activitats relacionades amb els socis 

mediterranis.  
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- Els socis estan convidats a participar en totes les conferències de l'OSCE, amb l’objectiu de 

treballar en xarxa i intercanviar idees amb col·legues de tota l’àrea de l’OSCE. 

- Els parlamentaris dels estats socis per a la cooperació són oficialment admesos a les activitats de 

l'Assemblea d'acord amb el seu Reglament. 

- La integració dels parlamentaris dels països socis mediterranis a les missions d'observació 

electoral proporcionarà l'oportunitat de millorar les pràctiques i processos als estats de l'OSCE 

- Reunions paral·leles sobre el Mediterrani, amb participació de parlamentaris i d’experts es poden 

organitzar conjuntament amb les sessions anuals de la l'Assemblea. 

- Es farà un esforç per integrar els parlamentaris associats a la tasca de les tres comissions generals i 

dels comitès especials. 

- Recordant les disposicions de la resolució sobre cooperació mediterrània adoptada a Oslo el 

2010, l’AP de l’OSCE estudiarà presentar un nou projecte de resolució centrat en l’Associació 

mediterrània de cara a l’Assemblea anual que tindrà lloc a Vancouver el juliol del 2020. 

2.4 Altres reunions: “Future leadership for political inclusion in the OSCE region” 

Els consellers generals, Roger Padreny i Carles Sánchez (GPS) van participar els dies 3 i 4 de febrer 

al Seminari “Futures Leadership for Political Inclusion in the OSCE Region” organitzat 

conjuntament per l’Assemblea parlamentària de l’OSCE i la Comissió de Seguretat i Cooperació 

amb Europa del parlament nord-americà (Comissió de Hèlsinki). Un total de 35 joves 

parlamentaris de 19 estats membres de l’OSCE, han participat al Seminari celebrat a l’edifici del 

Capitoli a Washington.  

El Seminari va començar amb la sessió de treball “Garantir el nostre futur: cooperació de seguretat 

inclusiva”. Aquesta sessió va aprofundir en la manera en què els joves estan situats per millorar la 

confiança i les mesures de creació de seguretat entre els Estats així com augmentar la consciència 

sobre els costos i les implicacions dels conflictes a la zona de l’OSCE. 

Durant la segona sessió, es va abordar el tema “Mantenir el nostre futur: ocupació, emprenedoria, 

innovació i medi ambient”. Amb els moviments a tot el món que reconeixen la urgència d’alguns 

d’aquests temes, els joves tenen una participació particular i volen resoldre aquests problemes, no 

només per a les generacions futures, sinó per a l’actualitat. En aquesta sessió, els participants van 

debatre sobre com integrar els joves en la resolució de problemes econòmics i mediambientals en 

l'àmbit de l'OSCE i més enllà. 

 La delegació del Consell General va poder exposar la recent aprovació de l’Acord de 

reconeixement de la crisi climàtica i de la declaració de l’Estat d’emergència climàtica i 

ecològica aprovada pel Consell General.  D’altra banda, també s’ha tractat el paper dels joves 

parlamentaris en els estats membres. En aquest sentit una de les conclusions ha estat que encara hi 

ha una certa resistència a fer visible la veu dels joves. Per aquest motiu i, amb l’objectiu de millorar 

la connexió dels joves parlamentaris dins la regió OSCE, la delegació andorrana del Consell 

General ha proposat la creació d’una sub-estructura dins l’Assemblea parlamentària de l’OSCE per 

http://www.consellgeneral.ad/ca/activitat-parlamentaria/control-i-impuls-de-laccio-politica-i-de-govern/propostes-dacord/proposta-dacord-de-reconeixement-de-la-crisi-climatica-i-de-declaracio-de-lestat-demergencia-climatica-i-ecologica
http://www.consellgeneral.ad/ca/activitat-parlamentaria/control-i-impuls-de-laccio-politica-i-de-govern/propostes-dacord/proposta-dacord-de-reconeixement-de-la-crisi-climatica-i-de-declaracio-de-lestat-demergencia-climatica-i-ecologica
http://www.consellgeneral.ad/ca/activitat-parlamentaria/control-i-impuls-de-laccio-politica-i-de-govern/propostes-dacord/proposta-dacord-de-reconeixement-de-la-crisi-climatica-i-de-declaracio-de-lestat-demergencia-climatica-i-ecologica
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donar continuïtat a la feina realitzada durant aquest seminari, impulsar noves iniciatives i fer més 

visible el paper dels joves parlamentaris. 

La proposta serà presentada durant la Sessió anual que l’Assemblea parlamentària de l’OSCE 

celebrarà el proper mes de juliol a Vancouver (Canadà). 

Del Seminari se’n va redactar una declaració conjunta que fou presentada durant la Sessió d’hivern 

celebrada a Viena.  

S’adjunta la Declaració conjunta aprovada.      

 

3. INFORMACIÓ GENERAL 

 
a. MEMBRES DE l'OSCE-PA (57) 

Albània, Alemanya, Andorra, Armènia, Àustria, Azerbaidjan, Bielorússia, Bèlgica, Bòsnia-
Hercegovina, Bulgària, Canadà, Croàcia, Dinamarca, Eslovàquia, Eslovènia, Espanya, Estats Units 
d'Amèrica, Estònia, Ex-República Iugoslava de Macedònia, Finlàndia, França, Federació de Rússia, 
Geòrgia, Grècia, Hongria, Islàndia, Irlanda, Itàlia, Kazakhstan, Kirguizistan, Letònia, Lituània, 
Liechtenstein, Luxemburg, Malta, Moldàvia, Mònaco, Mongòlia, Montenegro, Noruega, Països 
Baixos, Polònia, Portugal, Regne Unit, República Txeca, Romania, San Marino, Santa Seu, Sèrbia, 
Suècia, Suïssa, Tadjikistan, Turquia, Turkmenistan, Ucraïna, Uzbekistan i Xipre. 
 
b. CALENDARI D’ACTIVITATS FUTURES DE l'OSCE-PA 

 
- Sessió Anual: 3-7 de juliol a Vancouver (Canadà) 

- Reunió de tardor: del 5- 7 d’octubre a San Marino  

- Reunió del Bureau: 2 de desembre a Tirana (Albània)  

 

 

 


